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رئیس اتاق بازرگانی ایران:

سهم ایران از تجارت غذای حلال ناچیز است

رئیس  دیوان محاسبات گفت: دولت هم نفت 
می فروشد و هم از اوراق اسلامی استفاده می کند 
اما در جمع مصارف عمومی، خود را بدهکارتر 
کرده و این بدهی رشد 229درصدی یافته است. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، عادل آذر در یک 
برنامه تلویزیونی، درباره گزارش تفریغ بودجه سال 95 
اظهار کرد: دولت هم نفت می فروشــد و هم از اوراق 
اسلامی استفاده می کند اما در جمع مصارف عمومی، 
خود را بدهکارتر کرده و این بدهی رشد 229درصدی 
یافته است. در تملک دارایی های مالی نیز درصد تحقق 
عملکرد بودجه در مقایســه با قانون این بودجه 145 

درصد افزایش یافته است.
وی افزود: حدود 13 درصد نیز انحراف از اســناد 
خزانه و اســتفاده از اوراق مالی اســلامی بیشتر شده 

است. میزان تخلفات و انحراف دولت از قانون بودجه 
95 در مقایسه با سال 94 بیشتر شده است. در حالی 
که احکام بودجه در سال 94، 33 درصد رعایت شده، 
این میزان در سال 95 به 20 درصد کاهش یافته است.

رئیس دیوان محاسبات اضافه کرد: دولت در سال 
94، 55 درصد احــکام بودجه را رعایت نکرده و این 
مســئله در سال 95 به 65 درصد افزایش یافته است. 
14 درصد اهداف در بودجه ســال 94 تحقق نیافته و 
در سال 95 این رقم به 19 درصد افزایش یافته است. 
در بخش فاقد عملکرد نیز در حالی که در ســال 94 
پنج درصد بوده اســت، در سال 95 به هشت درصد 

افزایش یافته است.
آذر ادامه داد: در سال 95 حدود 24 هزار میلیارد 
تومان درآمد شــرکت های زیرمجموعه نفت ازجمله 

شرکت ملی گاز، شرکت پالایش و پخش و پالایشگاه ها 
به خزانه واریز نشده که 11 هزار میلیارد تومان از این 
رقم مربوط به شرکت ملی گاز است. بی انضباط ترین 
شــرکت های دولتی در ســال 95 شــرکت ملی گاز 
ایران بوده اســت. پای ثابت تخلفات از قانون بودجه؛ 
شرکت های ملی نفت و گاز هستند. البته باید متوجه 

حساسیت این شرکت ها باشیم.
وی با بیان اینکه 75 درصد بودجه شــرکت های 
دولتی صــرف هزینه های جاری آنهــا و بقیه صرف 
سرمایه گذاری می شود، اضافه کرد: شرکت های دولتی 
حداقل باید 30 درصــد را برای فعالیت عمرانی قرار 

دهند.
رئیس دیوان محاسبات درباره سهم صندوق توسعه 
ملی در بودجه ســال 95 گفــت: یک میلیارد و 177 

میلیون دلار در ســال گذشته به صندوق توسعه ملی 
واریز نشــده و دولت در فروش اوراق مشارکت برای 
توسعه میادین مشترک با کشورهای همسایه و استفاده 
از فاینانس ها از قانون بودجه سال 95 انحراف داشته 
است. ضمن اینکه فقط 9صدم درصد از 200 میلیارد 

دلار فاینانس استفاده شده است.
آذر خاطرنشان کرد: 128 میلیون دلار خالص گاز 
صادراتی و یک میلیارد و 48 میلیون دلار فراورده های 
پالایشگاهی است که شرکت ملی نفت و شرکت ملی 
گاز آن را بــه صندوق توســعه ملی واریــز نکرده اند. 
بودجه ای که در مجلس شــورای اســلامی تصویب 
می شود 75 درصد چرخش مالی عمومی کشور است. 
تعدادی از شــرکت های دولتی و نهادهای غیردولتی 

ازجمله شهرداری ها در پیوست بودجه نیستند.

عادل آذر: 

بدهی دولت در سال گذشته 229 درصد افزایش داشته است

رئیس خانه صنعــت گفت: با توجه به رکود 
ایجاد شــده در بازار و تولیــد، معوقات بانکی 

کارخانه ها افزایش یافته است.
عبدالوهاب سهل آبادی در گفت  و گو با خبرگزاری 
فارس درباره مصوبه اخیر شــورای پول و اعتبار برای 
تشکیل کمیته ای جهت رسیدگی به وضعیت واحدهای 
تولیدی و ایجاد رونق در ماه های پایانی ســال، اظهار 
داشــت: بخش تولید در وضعیتی قرار ندارد که طی 
یک ماه و نیم باقی مانده از ســال بتوان برای آن کار 

موثری انجام داد.
وی افــزود: با توجه به رکود ایجاد شــده در بازار 
و تولیــد، معوقات بانکی کارخانه هــا افزایش یافته و 

بانک ها فشــار زیادی را برای وصول مطالبات خود به 
تولیدکنندگان وارد می کنند. در عین حال، ســازمان 
امور مالیاتی، ســازمان تأمیــن اجتماعی و همچنین 
شــرکت های آب، برق و گاز نیز فشار زیادی را برای 

دریافت مطالبات خود به کارخانه ها وارد می کنند.
رئیس خانه صنعت ادامه داد: با این شــرایط فکر 
نمی کنم از طریق یک کمیته  بتوان در پایان سال اقدام 

مؤثری برای واحدهای تولیدی انجام داد.
ســهل آبادی یکی از مشکلات کارخانه ها را معوق 
بــودن پرداخت پــول کارگران عنوان کــرد و گفت: 
در شــرایط فعلی نه صاحبان سهام می توانند به داد 
کارخانه ها برسند و نه صندوقی وجود دارد که از این 

کارخانه هــا حمایت کند. دولت نیــز برنامه حمایتی 
مؤثری برای این بخش ندارد. در نتیجه بســیاری از 
کارخانه ها به دلیل بدهی بانکی دچار مشکلات بزرگی 
شده اند و با کاهش تولید یا توقف تولید و یا قطع برق 

روبه رو هستند. 
به گفته وی ، همچنین به دلیل بدهی کارخانه ها 
به سازمان تأمین اجتماعی، کارگران با مشکل تمدید 

دفترچه های بیمه خود روبه رو هستند.
رئیــس خانه صنعــت بیان کرد: اگر قرار اســت 
تســهیلاتی از طریق کمیته مصوب شده در شورای 
پول و اعتبار به تولید پرداخت شــود، باید بگویم که 
این کار غیرممکن است زیرا در اجرای طرح رونق نیز 

هیچ موفقیتی صورت نگرفت و کارخانه ها که با مشکل 
دیون معوق بانکی و بدهی روبه رو هستند، دیگر تحمل 

پرداخت بهره های جدید را ندارند.
به گفته سهل آبادی، نوسان نرخ ارز نیز طی روزهای 
گذشــته باعث افزایش نیاز کارخانه ها به سرمایه در 
گردش شــده که این مسئله هم به ضرر بخش تولید 
بوده اســت. وی اضافه کرد: بعید می دانم شورای پول 
و اعتبار بتواند طی 50 روز آینده تغییری در وضعیت 

کارخانه ها ایجاد کند.
رئیس خانه صنعت پیشنهاد کرد دولت برای کمک 
به بخش تولید رویه فریز کردن دیون بانکی کارخانه ها 

را اجرا کند.

گروه اقتصادی- 
بر اســاس آمار بانک مرکزی، نقدینگی کل 
کشور از زمان شــروع به کار حسن روحانی تا 
آبان امسال ، 190 درصد افزایش یافته و تقریبا 

3 برابر شده است. 
نقدینگی در دولت حســن روحانی بیش از 190 
درصد افزایش یافته اســت ، رقمی که طبق آمار های 
رسمی بانک مرکزی به دست آمده و حاکی از رشد قابل 
توجه این نرخ طی بیش از چهار سال اخیر می باشد. 
مرداد ماه 92 که حســن روحانی به طور رسمی 
به عنوان رئیس جمهور ایران کار خود را شــروع کرد، 
نقدینگی کشــور رقمی در حدود 491 هزار میلیارد 
تومان بود. رقمی که تا آن زمان مورد انتقاد شدید خود 

رئیس جمهور و همفکران وی قرار داشت. 
بــه عنــوان نمونــه ، روحانی کــه قبــل از آغاز 
ریاســت جمهوری اش با انتقاد از افزایش نقدینگی در 
دولت قبل، می پرسید: »آیا نقدینگی را هم دشمن بالا 

برد؟« حالا در همان جایگاه قرار گرفته است. 
بــا این وجود طبق آخرین آمارهای بانک مرکزی 

)که مربوط به آبان ماه امسال است( نقدینگی به رقم 
یک تریلیون و 424 هزار میلیارد تومان رسیده تا شاهد 
افزایش ســه برابری )یا به طور دقیق تر 2/9 برابری( 

نقدینگی در زمان روحانی باشیم. 
رقم نقدینگی که طی بیش از چهار سال اخیر 190 

درصد رشد کرده است  نشان می دهد میانگین سالانه 
بیش از 44 درصد بوده است. در حالی که رشد سالانه 
نقدینگی در دولت دهم نزدیک به 109 درصد بوده که 

میانگین سالانه آن 24 درصد بوده است. 
بــه عبارت دیگر  در حالی کــه در دولت دهم )به 

ریاســت محمود احمدی نژاد( میانگین رشــد سالانه 
نقدینگی 24 درصد بود ، که این رقم برای دولت یازدهم 
و سه ماه اول دولت دوازدهم )به ریاست حسن روحانی( 
به طور میانگین 44 درصد افزایش داشته است یعنی 
در این دولت سالانه 20 درصد به رشد نقدینگی اضافه 
شــده است!   نکته ای که در حال حاضر جای پرسش 
دارد  این است که این حجم نقدینگی به کدام سمت 
و سو در اقتصاد کشور هدایت می شود که شاهد ورود 
آن به عرصه تولید نیستیم؟ چه اینکه یکی از انتقاداتی 
که همواره از سوی تولیدکنندگان درخصوص شرایط 
رکودی تولید عنوان می شود  همین کمبود نقدینگی 

می باشد. 
از ســوی دیگــر، روحانی که در مهــر 91 گفته 
بود: »رشــد نقدینگی سیل بنیان کن است حالا بانک 
مرکزی نرخ تورم را هرچقدر می خواهد اعلام کند، از 
همین رشد نقدینگی می توان فهمید که در کشور چه 
می گذرد.« در حــال حاضر که در دولت تحت امر او 
بیــش از 930 هزار میلیارد تومان به نقدینگی اضافه 

شده، چه پاسخی خواهد داشت؟

آمارهای بانک مرکزی نشان داد

رشد 190 درصدی نقدینگی در دولت تدبیر و امید 

احداث  از  جهادنصر  موسســه  مدیرعامل 
کانال 47کیلومتــری انتقال آب برای مقابله با 
ریزگردهای شرق خوزســتان در یک حرکت 

جهادی خبرداد.
یدالله شــمایلی روزپنج شــنبه در حاشیه بازدید 
خبرنــگاران از عرصه های فوق بحرانی جنوب شــرق 
اهــواز اظهار کرد: برای مقابله با ریزگردها که یکی از 
مشکلات اصلی خوزستان است سال گذشته تصمیماتی 
اتخاذ شــد که یکی از آنها نهال کاری در مناطق فوق 

بحرانی این استان بود.
 وی با  اشــاره به نیاز نهال به آب افزود: برای این 
منظور ظرف سه ماه کار احداث کانال آبرسان به عرصه  
فوق بحرانی شرق خوزستان در یک حرکت جهادی و از 
سوی همه دستگاه ها انجام شد و در حال حاضر روزهای 

آخر عملیات انتقال آب به کانال فوق طی می شود.
شمایلی درخصوص جزئیات این کانال آب گفت: 
آب رودخانه کارون از طریق کانال 47/2 کیلومتری با 
دبی 20 متر مکعب آب در ثانیه به کانون های بحرانی 

منطقه چهار جنوب شرق اهواز منتقل می شود.
وی با بیان اینکه کار احداث این کانال آب از اسفند 
سال گذشته آغاز و تا پایان اردیبهشت سال 96 ادامه 

داشــت، تصریح کرد: ظرف سه ماه شش میلیون متر 
مکعب عملیات خاک ریزی و خاک برداری، احداث سازه 
از کانال کوت امیــر، لوله رانی تقاطع راه آهن اهواز – 
بندرامام، احداث سازه عبور از نهر مالح و لوله های نفت 
و گاز در طول مسیر در این پروژه صورت گرفته است.

شمایلی در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان مبنی بر 
اینکه چرا کانال خاکی اســت و آیا این مسئله موجب 

افزایش هدر رفــت آب از طریق نفوذ آب به زمین یا 
تبخیر بالای آب در دمای بالای خوزستان نمی شود؟ 
گفت: علت احداث خاکــی کانال ،کمبود زمان برای 
مقابله با مشکل ریزگردها بوده است و ما مجبور بودیم 
کار را هرچه سریعتر انجام دهیم تا مشکل ریزگردها 

کمتر شود.
وی هدف از احداث این کانال آب را مرطوب سازی 

اراضی در پاییز و زمســتان و آبیــاری نهال هایی که 
توسط ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشت 

شده، عنوان کرد.
مدیرعامل موسســه جهاد نصر هزینه احداث این 
کانــال آب 120 میلیارد تومان اعــلام کرد و گفت: 
بخشــی از اعتبارات این پروژه توسط دولت پرداخت 
شــده و امیدواریم بخش دیگر نیز به زودی پرداخت 

شود و در اختیار پیمانکاران قرار گیرد.
وی بــه اعتبار 150 میلیــون دلار برای مقابله با 
ریزگردهای استان خوزستان  اشاره کرد و اظهار داشت: 
بــا موافقت مقام معظم رهبــری این مبلغ در بودجه 
ســال 97 لحاظ شده که اعتبار خوبی است. آب برای 
350 هزار هکتار از اراضی ظرف برنامه ششــم توسعه 

باید تامین شود
گفتنی است براساس مشاهدات خبرنگار ما عملیات 
احداث کانال 47 کیلومتری و انتقال آب کار عظیم و 
شایسته تقدیری است ولی این نگرانی وجود دارد که 
اولا آیا آب در طول سال خصوصا فصل گرما بازهم به 
این کانال وارد می شود یا نه؟ ثانیا آیا نظارت مناسبی 
بر ادامه کار ازجمله کاشــت نهال ها در سطح وسیع و 

پرهیز از کارهای نمایشی صورت می گیرد یا خیر؟

 موسسه جهاد نصر خبر داد:

 انجام یک حرکت جهادی برای مقابله با ریزگردهای خوزستان

معضل اسکناس های تقلبی با وجود لحاظ معیارهای امنیتی از سوی 
بانک مرکزی هنوز ادامه دارد و در ماه های پایانی ســال به دلیل افزایش 

خریدها, مردم را بیشتر گرفتار می کند. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، در ماه های گذشته وزارت اطلاعات اعلام کرد: 
طی یک سلسله اقدامات اطلاعاتی یکی از بزرگ ترین شبکه ها و کارگاه های طراحی، 
چاپ و توزیع انواع اسکناس و چک پول های تقلبی در کشور توسط سربازان گمنام 
امام زمان)عج( در اداره کل اطلاعات استان کرمانشاه شناسایی و با هماهنگی قضایی 
متلاشی شد.  شهریورماه سال 94 ایران چک های جدید 50 هزار تومانی روانه بازار 
شــد و بانک مرکزی ضریب امنیتی این چک پول هــا را بالا اعلام کرد اما نیروی 
انتظامی اعلام کرده که جعل ایران چک های جدید راحت تر از ایران چک قبلی است 
ولی بانک مرکزی در این زمینه ســکوت کرده است.  ایران چک 50 هزار تومانی 
تقلبی دوماه پس از انتشــار و عرضه اولیــه ایران چک اصلی به بازار آمد و اکنون 
میزان اسکناس ها و چک پول ها به حدی رسیده که مردمی که این روزها گرفتار 
این پول های تقلبی شــده اند، می گویند که این چک پول ها را از بانک گرفته اند. 

برخی دیگر از وجود آنها در بین پول های خودپرداز می گویند.
ایران چــک 50 تومانی تقلبی آبی رنگ، از نظر ســایز هــم از ایران چک های 
اصلی بزرگ تر اســت. آرم های به کاررفته در این چک پول نیز تفاوت فاحشی بین 
اصل و تقلبی دارد. از ویژگی های بارز ایران چک 50 هزار تومانی آبی این اســت 
که روی آن، نقش گنبد و گلدســته حرم امام رضا)ع( به کار رفته و نمای پشــت 
آن سقاخانه اســت که در صحن انقلاب حرم امام هشتم قرار دارد. همچنین در 
رو و پشــت این ایران چک، نماد خورشیدی درج شده که یک پرنده به سوی آن 
در حال پرواز اســت که البته یکی از تفاوت های فاحش ایران چک اصلی و تقلبی 
50 هزار تومانی در همین پرنده ای اســت که در بالا  اشــاره شد.ولی طبق اعلام 
بانــک مرکزی، ویژگی های امنیتی متعددی در ایران چک 50 هزار تومانی جدید 
وجود دارد به طوری که کاغذ آن بازتاب نور ماورای بنفش را منعکس نمی کند و 
در سطح کاغذ از الیاف فلورسنتی نامرئی استفاده شده که زیر نور ماورای بنفش 
در چهار رنگ قابل مشاهده است. همچنین دو نوع نخ امنیتی در آن وجود دارد؛ 
نخ امنیتی پنهان که عبارت I.R.IRAN روی آن درج شــده و درون کاغذ قرار 
گرفته و نخ امنیتی پنجره ای که از نوع هولوگرافیکی با ریزنوشته است و به گونه ای 
درون کاغذ قرار گرفته که قســمتی از آن نمایان و قســمتی دیگر در بطن کاغذ 
مخفی بوده و با قرار دادن ایران چک از رو در مقابل نور تمام نخ نمایان می شود.

ایران چک 100 هزار تومانی آبی رنگ نمونه ای دیگر از ایران چک های تقلبی 
است که در بازار دست به دست می شود؛ که نوع تقلبی آن در قیاس با ایران چک 
اصلی تفاوت های فاحشــی دارد که از جمله آن محل قرار گرفتن نخ پول، جنس 
کاغذ، تصاویر مخفی و ســایر ضرایب امنیتی بانک مرکزی است. ابعاد ایران چک 
100 هزار تومانی همانند ایران چک 50 هزار تومانی 160 در 75 میلی متر است 

که رنگ غالب آن را آبی تشکیل می دهد.
در ایران چک اصلی، نقش فردوســی در خمیره کاغذ بوده و عدد یک میلیون 
به صورت روشن زیر تصویر فردوسی قابل مشاهده است. وقتی که ایران چک مقابل 
نور قرار گیرد از هر دو طرف باید تصویر شفافی از فردوسی دیده شده همچنین 
عدد یک میلیون نیز به وضوح قابل رؤیت باشد. نخ امنیتی به صورت پنهان تقریباً در 
وسط ایران چک کار شده است که در وهله اول بدون نور قابل دیدن نیست اما اگر 
مقابل نور قرار گیرد متوجه خواهیم شد که چیزی به طور خط وار و با عرض حدود 
یک میلی متر حرکت کرده است. روی این نخ نیز نوشته »بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران« تعبیه شده است. اگر ایران چک در مقابل نور ماورای بنفش قرار 

گیرد نخ میانی آن به رنگ های مختلف تبدیل خواهد شد.
نوشته 100 و ایران چک در قسمتی که حالت مستطیل شکل داشته و نوشته 
بانک مرکزی نیز در آن تعبیه شده و قابل ملاحظه است، این در حالی است که 
وقتی در حالت عادی ایران چک را مقابل خود قرار می دهیم فقط نوشــته بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران را می بینیم اما با تغییر زاویه عدد 100 و ایران چک 

نیز درست به موازات عبارت بانک مرکزی دیده می شود.
اگر این اسکناس را مقابل خود قرار دهیم در سمت چپ آن به صورت عرضی و 
روی لبه طرحی ناقص از نوشته یک میلیون مشاهده می شود که در مقابل نور تصویر 
پشت و جلو دقیقاً یکدیگر را همپوشانی کرده و عدد یک میلیون قابل رؤیت می شود.

اسکناس های تقلبی، هرچه به عید نزدیک می شویم، بیشتر می شود و مقابله 
با این امر، هوشیاری بانک مرکزی و مردم را می طلبد.

راهکارهای تشخیص
 چک پول های اصلی از تقلبی

یک کارشناس اقتصادی گفت: افزایش قیمت ارز به شدت بر 
افزایش تورم تاثیرگذار است به طوری که در روزهای آخر اسفند 

شاهد تورم لجام گسیخته کالا و خدمات خواهیم بود.  
ابوالقاســم حکیمی پور در گفت وگو با خبرگزاری فارس با بیان اینکه 
اقتصاد نئولیبرالی از ســال 1368 بر کشور حاکم شده است، اظهارکرد: 
بــرای این اقتصاد ســاختارها و نهادها را برنامه ریــزی نکردیم و اقتصاد 
ایران شــکننده شده اســت. بعد از جنگ تحمیلی تاکنون چوب اقتصاد 
نئولیبرالیسی را می خوریم. دولت فعلی هم طرفدار اقتصاد نئولیبرالیستی 
است، بدون اینکه برای آسیب های این اقتصاد چاره جویی کند. کشورهایی 
که سیاست های اقتصاد نئولیبرالیستی را پیاده سازی کردند، در کنار آن 

نهادسازی هم انجام دادند.
وی با تاکید بر اینکه اقتصاد نئولیبرالیستی در کشوری حاکم شده که 
دولت بر 90 درصد اقتصاد آن پنجه افکنده است، بیان داشت: حداقل 70 
تا 80 درصد باید اقتصاد به بخش خصوصی واگذار شود.  ضمن اینکه 75 

درصد بودجه کشور مطلقا به درآمد نفتی وابسته است.
این کارشــناس اقتصادی در مورد افزایش نرخ دلار در ماه های اخیر 
اظهار داشت: یک دلیل خوش بینانه برای افزایش قیمت ارز این است که 
بانک مرکزی به بازار ارز تزریق نمی کند و همین اتفاق باعث افزایش قیمت 
دلار شــده است. دلیل بدبینانه برای افزایش نرخ دلار می تواند این باشد 
که بانک مرکزی می خواهد نرخ ارز بالا رود تا از درآمد حاصل از افزایش 
قیمت دلار کســری بودجه را جبران کرد. افزایش قیمت ارز به شدت بر 
افزایش تورم تاثیرگذار است به طوری که در روزهای آخر اسفند شاهد تورم 

لجام گسیخته کالا و خدمات خواهیم بود. 
حکیمی پور با بیان اینکه رئیس  بانک مرکزی در همه کشــورها یک 
اقتصاددان اســت که منافع عمومی جامعه را به سیســتم بانکی ترجیح 
می دهد، گفت: اما رئیس کل بانک مرکزی کشــورمان فردی بانکی است 
و بنابراین روشــن است که منافع بانکی را به منافع عمومی ترجیح دهد. 
منافع عمومی یعنی قدرت خرید مردم و افزایش قدرت خرید پول ملی، 
در حالی که متولی سیاست های پولی کشور یعنی رئیس کل بانک مرکزی 

نتوانسته به وظایف خود عمل کند. 
وی افزود: همچنین بانک مرکزی عملکرد ضعیف خود نسبت به نظارت 
بر موسسات پولی و مالی که سرمایه های مردم در آنها از بین رفت، را نشان 
داده که اگر این اتفاق در هر کشوری می افتاد، قطعا رئیس کل بانک مرکزی 
آن تغییر می کرد، اما در کشــور ما چنین اتفاقی نیفتاد و هیچ توضیحی 
هم به مردم داده نشــد و فقط باعث می شــود که دیدگاه مردم نسبت به 

سیاست های پولی بانک مرکزی تضعیف شود. 
این استاد اقتصاد با بیان اینکه سیستم بانکی کشور در خدمت اقتصاد 
و تولید نیست، گفت: سیستم بانکی کشور پویا نیست و نقش زیادی در 
اقتصاد ندارد. سیســتم بانکی کشور مانند بانک های 200 سال پیش کار 

می کند و به ازای پولی که از مردم دریافت می کند، سود می دهد. 

یک کارشناس اقتصادی:

افزایش قیمت ارز تورم لجام گسیخته را 
دامن می زند

چین واردات محصول ذرت تراریخته از آمریکا 
و خوراک دامی تولید شــده از این نوع ذرت ها را 

ممنوع کرد. 
به گزارش خبرگــزاری فارس، به نقل از نیوز تارگت، 
چین در اقدامی، واردات ذرت تراریخته )دست ورزی شده 
ژنتیک( و فرآورده های آن را از آمریکا متوقف کرده است،  
چین معمولاً کشوری نیست که استانداردهای استثنایی 
درباره کیفیت محصولات غذایی داشته باشد،  اما چه عاملی 

سبب شده که این کشور دست به چنین اقدامی بزند.
ســه شــرکت تجاری درباره این مسئله به بلومبرگ 
بیزینس ویک توضیح دادند، غلات معروف به DDGS قرار 
اســت دیگر از آمریکا به چین صادر نشود. دلیل آن این 
اســت که چین نگران است که نوع ذرت 162MIR که 

تراریخته است، دارای آلودگی خطرناکی باشد.
چین از بزرگ ترین خریداران فرآورده های جانبی ذرت 

آمریکا بود که بیشتر به منظور تولید سوخت زیستی اتانول 
از آن اســتفاده می شــود، بیش از 40 درصد ذرتی که در 
آمریکا به عمل می آید، صرف تولید ماده ســوختی اتانول 
می  شود و در سال 2013، چین 34 درصد صادرات ذرت 
صادراتی DDGS آمریکا را خریداری کرد، البته این پایان 
کار اقدام تعجب برانگیز چین نیست، این کشور محموله های 
ذرت از نوع 162MRI متعلق به آمریکا را برگشت داد. 

همچنین دولت چیــن 1/1 میلیون مترمکعب ذرت 
سینگنتا که مشکوک به آلودگی بود را نپذیرفت. 

گفتنی است   دولت چین در دسامبر 2013 همچنین 
758 تــن ذرت تراریخته را دور ریختــه بود، بنابر این با 
این وضع این مســئله قابل فهم است که چرا دولت چین 
واردات ذرت تراریخته و خوراک دامی تولید شده  از این 

ذرت را ممنوع می کند. 
لازم به ذکر است با وجود هشدار هایی که درخصوص 

خطرناک بودن محصولات تراریخته از سوی کارشناسان 
ْْ  بازهم اخباری مبنی بر ورود این  رســانه ها داده می شــد   
محصولات به کشور منتشر شد تا نگرانی دلسوزان مردم 
بیش از پیش افزوده گردد. به عنوان نمونه ســال گذشته 
داوود حیات غیب معاون دفتر پژوهش ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با بیان اینکه بعد از آزادشدن محصولات 
تراریخته بیماریهایی نظیر اوتیسم، آلزایمر و دیابت رشد 
چشمگیری داشته، گفت: در کشور از محصولاتی همچون 
سویا، ذرت و سیب زمینی کنستانتره استفاده می کنیم که 

تراریخته هستند.
جالب اینجاست که رسول دیناورند رئیس سازمان غذا و 
دارو در اواخر سال گذشته گفته بود: سویا و ذرت به عنوان 
محصولاتی که مجوز واردات تراریخته دارند به هیچ وجه 
مشکلی برای سلامت مردم ایجاد نمی کنند و میلیون ها نفر 
در دنیا سال هاست که این محصولات را مصرف می کنند. 

احتمالا زمانی که رئیس ســازمان غــذا و دارو اعلام 
کرد میلیون ها نفر در دنیــا محصولات تراریخته مصرف 
می کنند  فکر نمی کرد کشور چین با بیش از یک میلیارد 
نفــر جمعیت، واردات همین اقلامی که برخی از این ها به 

ایران هم وارد می شود را ممنوع کند! 
در حالی که قبلا هم 37 کشــور دنیا )از جمله برخی 
کشورهای اروپایی( واردات این محصولات را ممنوع کرده 
و تولیــد طبیعی را برای مصرف خود انتخاب کرده بودند 
و حتی پوتین  رئیس جمهور روســیه چندی پیش عنوان 
کــرده بود: »ما نه تنها قادریــم با توجه به منابع ارضی و 
آبی، مــواد غذایی خود را تامین کنیــم، بلکه قادریم به 
بزرگترین تامین کننده مواد غذایی ســالم جهان تبدیل 
شویم «، مشخص نیســت چرا برخی مسئولان داخلی بر 
واردات این محصولات )که ســلامت آنها هم زیر ســؤال 

است( اصرار می ورزند؟ 

چین واردات ذرت تراریخته از آمریکا را ممنوع کرد

معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: امســال برای نخستین بار تولید شمش طلا در کشور به رقم 

رکوردگونه 6 تن می رسد. 
به گزارش وزارت صنعت، جعفر سرقینی با بیان اینکه برای نخستین بار 
تولید شــمش طلا در ســال جاری به رقم رکوردگونه 6 تن می رسد، اظهار 
کرد: برنامه پیش بینی شــده برای سال 96 رقم هفت تن طلا بود، اما انتظار 

می رود تولید شش تن را به دست آوریم.
وی افــزود: تولید طلا با برنامه ریزی های وزارت صنعت، معدن و تجارت 
سالیانه روند رو به رشد خواهد داشت که دستاورد این بخش در حوزه معادن 

است و موضوع طلای همراه مس و یا لجن طلا موضوعی جداگانه است.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: معدن طلای زرشوران گنجینه ارزشمند کشور محسوب می شود که تا 
پایان امسال توان تولید یک تن و در سال آینده توان تولید سه تن را خواهد 

داشت که در واقع برابر با ظرفیت این واحد است.
به گفته سرقینی، شمار معادن طلای کشور در دولت یازدهم و دوازدهم 
رو به فزونی گذاشته و برای سال 97 فعال سازی معادن کوچک پیش بینی 
شده است و با توجه به ارزش اقتصادی این فلز، استخراج از معادن کوچک 

هم توجیه اقتصادی دارد.
وی اضافه کرد: اکنون معدن طلای ساریگونی در استان کردستان از ذخایر 
خوبی برخوردار است و بهره بردار قزاق آن به مدت هفت سال استخراج آن 

را بر عهده دارد.
گفتنی است، معدن طلای ساریگونی قروه با 18 تن ذخیره برای مدت 
هفت ســال توسط یک شرکت قزاقســتانی مورد بهره برداری قرار می گیرد. 
حدود 50 درصد از ذخیره قطعی طلای شــناخته شده در کردستان مربوط 
به شهرســتان قروه و معدن طلای داشکســن است. قروه در 90 کیلومتری 

شرق سنندج واقع شده است.
بررســی ها نشان می دهد اســتان آذربایجان غربی را می توان به عنوان 
اســتان طلایی کشــورمان معرفی کرد و درحقیقت آذربایجان غربی روی 
کمربند طلازایی جهان قرار دارد که از اروپا آغاز و از ترکیه به ایران و سپس 

پاکستان می رسد.
بر پایه گزارش های موجــود ذخایر طلای جهان بالغ بر یکصد هزار تن 
است که از این رقم 47 هزار تن آن قطعی بوده و می توان گفت: نیم درصد 

ذخایر قطعی جهانی این فلز در استان آذربایجان غربی واقع است.
آمارهای منتشر شده، حاکی است تولید سالانه طلای ایران به رقم پنج 
تن رســیده و انتظار می رود تا پایان برنامه ششم توسعه )1400 - 1396( 

به رقم 10 تن برسد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره افزایش حقوق کارگران گفت: 
دریافتی های تا سقف دو میلیون تومان را درصدی افزایش خواهیم داد 

تا فاصله دریافتی های پایین و بالا را کمتر کنیم.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، علی ربیعــی از تأمین منابع عیدی و پاداش 
بازنشســتگان خبر داده و درباره تعیین مزد کارگران گفت: در شــورای عالی کار 
چانه زنی ها برای تعیین حداقل دســتمزد در جریان اســت و تلاش می کنیم این 
مســئله به شب عید کشیده نشود. استراتژی ما این است که این افزایش حقوق 
از نرخ تورم بیشتر باشد البته دریافتی های تا سقف دو میلیون تومان را درصدی 

افزایش خواهیم داد تا فاصله دریافتی های پایین و بالا را کمتر کنیم.
وی از ثبت نام 50 هزار نفر برای وام  اشتغال روستایی خبر داد و گفت: از 50 
هزار درخواســت وام در مرحله اول، حدود هشت هزار فقره پذیرفته شده است. 
امسال از مبلغ 12هزار میلیارد تومان پیش بینی شده در این طرح، دو هزار میلیارد 
تومان پرداخت می شود. البته این طرح طبق قواعدی انجام می شود که منجر به 

ایجاد اشتغال شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره باز شدن جعبه سیاه نفتکش سانچی 
توضیح داد: جعبه سیاه این کشتی با حضور نمایندگان سازمان بنادر و دریانوردی، 
کشــتیرانی، طرف سوئدی سازنده کشتی و طرف پانامایی باز شد. قرار بود جعبه 
ســیاه دو کشتی )سانچی و کریستال( همزمان باز شود که ما گفتیم ابتدا جعبه 
ســیاه سانچی باز شود. با توجه به وجود سم در کشتی نمی توان داخل آن رفت. 

رباتها هم فقط عکس می گیرند و آنها هم نمی توانند داخل کابین ها بروند.
ربیعی درباره مقصر سانحه سانچی، گفت: شکایت در دریا قواعد خاصی دارد 
و شرکت های بیمه و حقوقی میزان خسارت را تعیین می کنند. در دریا این طور 
نیســت که یک طرف صددرصد مقصر باشــد بلکه هر دو طرف را با درصدهای 

متفاوت مقصر می گیرند.
وی درباره دو صندوق فولاد و بازنشستگان کشوری خبر داد: طرحی در مجلس 
مطرح است که بر اساس آن صندوق فولاد با صندوق بازنشستگان کشوری ادغام 

شود ولی ادغام مشکلی را در این زمینه حل نمی کند.

وزیر کار خبر داد
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رئیس  اتاق ایران گفت: در حالی که تجارت غذای 
حلال در دنیا رو به گسترش است، اما ایران از این 

تجارت سهم بالایی ندارد. 
به گزارش خبرگزاری فارس غلامحســین شافعی در 
نشست صبحانه کاری اعضای هیئت  رئیسه اتاق بازرگانی 
ایران که با حضور حسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت 
برگزار شد، ضمن تبریک روز پرستار اظهار کرد: مهم ترین 
سرمایه هر کشوری سرمایه نیروی انسانی آن کشور است و 

شاید تاثیرگذارترین موضوع مهم بر مسایل انسانی مسئله 
بهداشت، درمان و تغذیه باشد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران به اقدامات وزارت بهداشت و 
توجه به طبقات فرودست جامعه تشکر کرد و گفت: بخش 
خصوصی و بخش مردمی مخصوصا فعالان اقتصادی در 
طول ســال های گذشته براساس مســئولیت  اجتماعی 
در بخــش درمان کارهای قابل توجهــی انجام داده اند و 
نمونه آن تشکیل موسسات نیکوکاری است که در جهت 

بهره وری بیشــتر نیازمند تعامل بین بخش خصوصی و 
وزارت بهداشت است.

شافعی اظهار داشت: همچنین در بخش غذا و صنایع 
غذایی بــه دلیل موقعیت های قابل توجه کشــورمان از 
پتانســیل خوبی برای فعالیت های برون مرزی برخوردار 

هستیم.
وی به بخش گردشــگری سلامت  اشاره کرد و گفت: 
در بخش پزشــکی در حال به دست آوردن نقاط مطلوب 

هستیم و کشورهای اطراف ایران هم نیازمند استفاده از این 
ظرفیت کشورمان هستند، بنابراین لازم است که این بخش 
با همکاری وزارت بهداشت و بخش خصوصی توسعه یابد.
شافعی به تجارت غذای حلال  اشاره و خاطرنشان کرد: 
در حالی که این تجارت در دنیا رو به گســترش است اما 
ایران از تجارت در این سهم بالایی ندارد که امیدواریم با 
تعامل بین بخش خصوصی و وزارت بهداشت این بخش 

هم فعال تر شود.

رئیس سازمان توسعه تجارت اخیرا در نامه ای به وزیر صنعت، معدن 
و تجارت پیشــنهاداتی در خصوص رفع مشکلات ناشی از بسته بودن 
ثبت سفارش خودرو در 6 ماهه گذشته ارائه کرده که در این پیشنهادات 
حمایت معنادار و خاص از یک شرکت واردکننده خودرو به چشم می خورد.
به گزارش پردیس خودرو، این نامه نشان می دهد رئیس سازمان توسعه تجارت 
در نامــه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت به شــماره 50120/100/96 مورخ 
1396/10/16 پیشنهاداتی را جهت برطرف کردن مشکلات ناشی از توقف 6 ماه 
ثبت سفارش خودرو ارائه نموده است. محتوای این نامه طیف وسیعی از خودروها 
را شــامل می شــود که یا در گمرک هستند و ثبت سفارش ندارند و یا خودرو در 
گمرک متوقف شــده و به علت اینکه شرایط ترخیص مطابق با ضوابط جدید را 

ندارد، اجازه ترخیص نیافته است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بعد از سه روز از ارسال این نامه در پی نوشتی 
با پیشنهادات رئیس سازمان توسعه تجارت موافقت نموده و دستور ارجاع کار به 
گمرکات جهت اجرا را صادر نموده است. )نامه 60/231965 مورخ 1396/10/19(
در این نامه در قسمت 5 به»موارد خاص« اشاره گردیده است. رئیس سازمان 
توسعه تجارت در قسمت موارد خاص صرفا به یک شرکت به نام»افراموتور«  اشاره 
نموده است. در شرح وضعیت این شرکت این گونه عنوان شده:»شرکت افراموتور 
قبلا دارای نمایندگی بوده است و در حال حاضر تقاضای تمدید ثبت سفارشات 
خودروهایی که در زمان ثبت سفارش دارای شرایط آئین نامه ضوابط فنی واردات 
خودرو بوده اند را دارند. بنابراظهارات ایشــان با توجه به گواهی نمایندگی قبلی 
و امکان ثبت ســفارش برای کلیه خودروها از جمله ارزش بیش از 40000 دلار 
نسبت به خرید کالا در خارج کشور اقدام نموده است، لیکن وارد گمرکات کشور 
نشــده است و همچنین بنا بر اظهار شرکت افراموتور، از قبل تعهدات فروش در 

داخل کشور را ایجاد نموده اند«
براساس این شرح وضعیت از شرکت افراموتور، رئیس سازمان توسعه تجارت 
به وزیر صنعت، معدن و تجارت پیشنهاد داده که»با توجه به ثبت سفارش قبلی و 
حقوق مکتسب شرکت متقاضی و تاییدیه معاونت محترم امور اقتصادی و بازرگانی 
و سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اجازه تمدید ثبت سفارش و 
واردات با رعایت حقوق ورودی جدید برای خودروهای موصوف صادر گردد.« در 
خصوص این پیشنهاد رئیس سازمان توسعه تجارت سؤالات و ابهاماتی وجود دارد:
سؤال اول این است که رئیس سازمان توسعه تجارت طبق چه ادله ای شرکت 
افرا موتور را در موارد خاص بیان نموده اند و آیا از نظر قوانین و مقررات می توان 
یک شرکت را که گواهی اش پیش از این)طبق اسناد خود سازمان حمایت( ابطال 
گردیده در موارد خاص گنجانده شــود. اساســا در اجرای قانون آیا چنین موارد 

خاص هایی مجاز و قانونی است؟
مســئله بعدی این اســت که شــرح وضعیت شــرکت افراموتــور تماما به 
استناد»اظهارات این شرکت« ذکر شده به طوری که چندین بار این موارد در نامه 
آمده اســت. سؤال اینجا است که رئیس سازمان توسعه تجارت آیا صرفا با استناد 
به اظهارات این شــرکت و قبول ضمنی آن اقدام به حمایت از این شرکت نموده 
است؟ براین اساس بررسی اسناد و مدارک ضروری نیست؟ تدوین نامه براساس 
اظهارات شرکت افراموتور به معنای ایجاد مسئولیت برای خود شرکت افراموتور 
اســت و نه سازمان توسعه تجارت. به بیان دیگر مقصر اصلی هرگونه بروز فساد، 
تخلف و رانت احتمالی به عهده اظهارکننده یعنی شرکت افراموتور می باشد و نه 

سازمان توسعه تجارت. 
گواهی فعالیت شرکت افراموتور در تاریخ 17 مهرماه سال 1395 به دلیل عدم 
ایفای تعهدات و عدم ارائه خدمات پس از فروش مناســب به درخواست سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و به دستور مرکز امور اصناف و بازرگانان 
ایران ابطال و ادامه فعالیت این شرکت به دلیل نداشتن قرارداد نمایندگی با شرکت 
خارجی ممنوع شد. حال چطور ممکن است که بعد از تاریخ ابطال گواهی فعالیت 

و بدون داشتن مجوز ثبت سفارش ، این شرکت توانسته ثبت سفارش کند؟
با فرض این موضوع که ثبت سفارش های این شرکت مربوط به قبل از ابطال 
گواهی فعالیت می باشــد، چطور پس از گذشت حداقل 16 ماه خودروهای ثبت 
ســفارش شده تا کنون وارد کشور نشــده و جالب تر اینکه لطف آقای خسروتاج 
شامل این شرکت شده و امکان تمدید برای ثبت سفارش های این شرکت از وزیر 
محترم درخواست شده و مورد تایید قرارگرفته است!؟ آیا ثبت سفارش برای این 

شرکت فاقد تاریخ انقضاست؟ 

حمایت سؤال برانگیز وزارت صنعت
 از یک شرکت واردکننده خودرو

معاون وزیر صنعت خبر داد

رکورد زنی تولید شمش طلا
 در کشور

رئیس خانه صنعت:

رکود اقتصادی سبب افزایش معوقات بانکی کارخانه ها شده است
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